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Τι ξέρω μέχρι τώρα  
Μαθήματα 1-5
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A. Λεξιλόγιο

Ουσιαστικά

απειλή, η
ασφάλεια, η
βασιλιάς, ο
βασίλισσα, η
βλεφαρίδα, η
ειλικρίνεια, η
έρωτας, ο
ζώδιο, το
καβγάς, ο
κατεύθυνση, η 
κίνδυνος, ο
κοτσίδα, η
λεκές, ο
ληστεία, η
ληστής, ο
μειονέκτημα, το
όπλο, το
παπάς, ο
παραγγελία, η
πλεονέκτημα, το
προσωπικότητα, η
άγχος, το
χαρακτήρας, ο
χορτοφάγος, ο/η
ωροσκόπιο, το

Επίθετα

αποφασιστικός-ή-ό
βιαστικός-ή-ό
γκρινιάρης-α-ικο
γνωστός-ή-ό
εγωιστής-στρια
ευαίσθητος-η-ο
εργατικός-ή-ό
ευγενικός-ή-ό
ζηλιάρης-α-ικο
ιδανικός-ή-ό
κοινωνικός-ή-ό
κουτσομπόλης-α-ικο
μελαχρινός-ή-ό
ξεχασιάρης-α-ικο
παραπονιάρης-α-ικο
πεισματάρης-α-ικο
περίεργος-η-ο
πιθανός-ή-ό
πρακτικός-ή-ό
ρεαλιστής-στρια
σαραντάρης-α
σταθερός-ή-ό
συνεπής-ής-ές
τεμπέλης-α-ικο
τσιγκούνης-α-ικο
υπεύθυνος-η-ο
φοβητσιάρης-α-ικο
φαλακρός-ή-ό
ψεύτης-τρα

Ρήματα

απειλώ
αποκαλύπτω
διαγράφω
ζηλεύω
νιώθω
συμπαθώ
τρελαίνομαι

Λίγα ακόμα ...

εξαιτίας
λόγω
λόγω του ότι

Είχε κατσαρά μαύρα μαλλιά
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Ουσιαστικά

αλυσίδα, η
ανάγκη, η
δημοσιογράφος, ο/η
διαδίκτυο, το
διαφήμιση, η
δόση, η
δωροεπιταγή, η
έκπτωση, η
εμπιστοσύνη, η
εξυπηρέτηση, η
έρευνα, η
ευκαιρία, η
ιστοσελίδα, η
καταναλωτής, ο
κλήρωση, η
λεπτομέρεια, η
μάρκα, η
μισθός, ο
μόδα, η
περαστικός, ο
περίπτωση, η
άγχος, το
πλεονέκτημα, το
ποιότητα, η
πολυκατάστημα, το
προϊόν, το
προσφορά, η
πρόσωπο, το
στοιχεία, τα
συμμετοχή, η
συνάδελφος, ο/η
συνέντευξη, η
συνήθεια, η
συσκευή, η
ψυχοθεραπεία, η

Επίθετα

άγνωστος-η-ο
άνετος-η-ο
αποφασιστικός-ή-ό
βαθύς-ιά-ύ
βαρύς-ιά-ύ
ελαφρύς-ιά-ύ
εξαιρετικός-ή-ό
επώνυμος-η-ο
καταναλωτικός-ή-ό
μακρύς-ιά-ύ
παχύς-ιά-ύ
πλατύς-ιά-ύ
ποιοτικός-ή-ό
πρωτότυπος-η-ο
στενός-ή-ό
φαρδύς-ιά-ύ
φαλακρός-ή-ό
ψεύτης-τρα

Ρήματα

αποφασίζω
αξίζει
βαριέμαι
βάφομαι
δοκιμάζω
εμπιστεύομαι
εξαρτάται
επικοινωνώ
καθυστερώ
κοροϊδεύω
κουτσομπολεύω
κρατάω
κυκλοφορώ
λατρεύω
μαζεύω
ντύνομαι
ξοδεύω
πιάνω
προτείνω
σπαταλάω
συγκρίνω
συμφέρει
συνδυάζω
σχεδιάζω
υπόσχομαι
χρωστάω

Λίγα ακόμα ...

από κοντά
γίνομαι ρεζίλι
παρά το γεγονός ότι
παρόλο που
το μικρό όνομα
τότε μόνο

Με ενδιαφέρει η ποιότητα αυτών που αγοράζω
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Ουσιαστικά

άγχος, το
άδεια, η
αίτηση, η
ανατολή, η 
βεβαίωση, η
βήμα, το
βιασύνη, η
βορράς, ο
γραφειοκρατία, η 
δήλωση, η
δικαιολογητικό, το
δόση, η 
έγγραφο, το
εκκαθαριστικό, το 
εκπαιδευτικός, ο/η
εμπιστοσύνη, η 
επαρχία, η 
επίδομα, το
ευκαιρία, η 
εφορία, η 
θόρυβος, ο
καταστροφή, η 
κοινωνία, η 
κουτάκι, το
κράτος, το

κωδικός, ο
λύση, η 
μεγαλούπολη, η
μειονέκτημα, το
μεταπτυχιακό, το
μισθός, ο
μοναξιά, η 
νέφος, το
νότος, ο 
πιστοποιητικό, το 
πλεονέκτημα, το
ποιότητα, η 
προάστιο, το
πτυχίο, το
ρυθμός, ο 
ταλαιπωρία, η 
τομέας, ο
υπάλληλος, ο/η
υπηρεσία, η 
υπομονή, η 
υπουργείο, το
φιλόλογος, ο/η
φροντιστήριο, το
φωτοαντίγραφο, το
φωτοτυπία, η

Επίθετα

αισιόδοξος-η-ο
ανατολικός-ή-ό
απίστευτος-η-ο
αυτόματος-η-ο
βόρειος-α-ο
δυτικός-ή-ό
ήρεμος-η-ο
ήσυχος-η-ο
ιδανικός-ή-ό
κοινωνικός-ή-ό
κοσμοπολίτικος-η-ο
κουτσομπόλης-α-ικο
μαγικός-ή-ό
μόνιμος-η-ο
νότιος-α-ο
ορεινός-ή-ό
παραθαλάσσιος-α-ο
σκεπτικός-ή-ό
συνηθισμένος-η-ο
τεράστιος-α-ο
τυχερός-ή-ό
υπέροχος-η-ο
ψηφιακός-ή-ό

Ρήματα

αισθάνομαι
αγχώνομαι
αναρωτιέμαι
αναφέρω
αξίζει
αρνούμαι
ασχολούμαι
βαριέμαι
γεννιέμαι
δέχομαι
διασκεδάζω
διορθώνω
εκδίδω
εκτυπώνω
εμπιστεύομαι
επικοινωνώ
εργάζομαι
ερωτεύομαι
ετοιμάζομαι
ισχύει
καταφέρνω
κουτσομπολεύω
κυκλοφορώ
λαμβάνω
ξημερώνει
ονειρεύομαι
παραιτούμαι
πετάω
προσλαμβάνομαι
στενοχωριέμαι
συμπαθώ
συνεννοούμαι
ταλαιπωρούμαι
τρελαίνομαι
χασμουριέμαι

Λίγα ακόμα ...

αφού
δεν θέλω τέτοια
επιτέλους
τα καταφέρνω
κάνω πλάκα
με πιάνει
μόνο που
μου λείπεις
όντως
όχι μόνο
παρόλα αυτά
την έβαψες
το θέμα είναι

Η Θεσσαλονίκη είναι μεγάλη πόλη
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Ουσιαστικά

άκρη, η
άμμος, η
ανακαίνιση, η
άνοδος, η
άποψη, η
αρχαιολόγος, ο/η
αυλή, η
αύξηση, η
βασίλισσα, η
βιασύνη, η
βουνό, το
γειτονιά, η
δικαστήριο, το
δυνατότητα, η
εγγύηση, η
εμπιστοσύνη, η
ενοίκιο, το
έξοδος, η
επέτειος, η
έρευνα, η
ήπειρος, η
θάνατος, ο
θέα, η
ιδιοκτήτης, ο
αγγελία, η
κάθοδος, η
κατοικία, η
κάτοικος, ο/η
κήπος, ο

κλιματισμός, ο
κοινοβούλιο, το
κοινόχρηστα, τα
κούφωμα, το
κτήριο, το
λογοτεχνία, η
μεσίτης, ο
παλάτι, το
περίοδος, η
περιοχή, η
πλεονέκτημα, το
προάστιο, το
προκαταβολή, η
πρόοδος, η
προτεραιότητα, η
πρωθυπουργός, ο/η
στάθμευση, η
συγκοινωνία, η
σύγκριση, η
συμβόλαιο, το
συσκευή, η
τζάκι, το
τουρισμός, ο
τσαγκάρης, ο
φιλόσοφος, ο/η
φυτό, το 
χαρακτηριστικό, το
χελιδόνι, το
χώρος, ο

Επίθετα

αισιόδοξος-η-ο
ανακαινισμένος-η-ο
απαραίτητος-η-ο
αρχαίος-α-ο
ασφαλής-ής-ές
βόρειος-α-ο
βυζαντινός-η-ο
διαθέσιμος-η-ο
διπλός-ή-ό
εθνικός-ή-ό
επιπλωμένος-η-ο
ευρύχωρος-η-ο
νεαρός-ή-ό
νότιος-α-ο
πιθανός-ή-ό
ρεαλιστής-στρια
συζητήσιμος-η-ο
συμπαθητικός-ή-ό
τσιγκούνης-α-ικο
τυχερός-ή-ό
υψηλός-ή-ό

Ρήματα

αγχώνομαι
ανάβω
αναζητώ
αποφεύγω
αρνούμαι
βολεύει
δέχομαι
διορθώνω
διώχνω
εκτυπώνω
ενώνω
ευχαριστώ
ηρεμώ
θεωρώ
λήγω
μετακομίζω
μεταφέρω
ξεπερνάω
παρουσιάζω
περιγράφω
στενοχωριέμαι
σώζω
ταλαιπωρούμαι
τρελαίνομαι
υπογράφω
υπολογίζω
φροντίζω
φυτεύω
χτίζω

Λίγα ακόμα ...

αλλιώς
δεν το βάζω κάτω
έτσι κι αλλιώς
κέντρο απόκεντρο
μην το λες 
σε σειρά προτεραιότητας
τα βάζω κάτω ένα ένα 

Τα ενοίκια στο κέντρο είναι ακριβά
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Ουσιαστικά

αετός, ο
ακρίδα, η
αλεπού, η
ανακύκλωση, η
άνεμος, ο
άνοδος, η
ανταλλαγή, η
αντιμετώπιση, η
αρκούδα, η
αστραπή, η
αυλή, η
βοριάς, ο
βροντή, η
γνώμη, η
δάσος, το
δελφίνι, το
δήμος, ο
διακόπτης, ο
δροσιά, η
έδαφος, το
έκταση, η
έλλειψη, η
ενέργεια, η
εξαφάνιση, η
εξοικονόμηση, η
αγελάδα, η
επιστήμονας, ο\η
ηλιοφάνεια, η
κακοκαιρία, η
καταιγίδα, η
κατεύθυνση, η

καύσωνας, ο
κεραυνός, ο
κουκουβάγια, η
λύκος, ο
μέλισσα, η
μόλυνση, η
μποφόρ, το
νεφώσεις, οι
νοτιάς, ο
ξηρασία, η
οικόπεδο, το
ομίχλη, η
παγετός, ο
πανίδα, η
περιβάλλον, το
περιστέρι, το
πλημμύρα, η
πολιτεία, η
πραγματικότητα, η
πτώση, η
πυρκαγιά, η
ρύπανση, η
σκουπίδι, το
συμβουλή, η
υγρασία, η
φασαρία,η
φώκια, η
χαλάζι, το
χελώνα, η
χλωρίδα, η
ψύχρα, η

Επίθετα

αγροτικός-ή-ό
αίθριος-α-ο
ακραίος-α-ο
ασθενής-ής-ές
άστατος-η-ο
βροχερός-ή-ό
ηλιόλουστος-η-ο
ισχυρός-ή-ό
καταστροφικός-ή-ό
καυτός-ή-ό
κτηνοτροφικός-ή-ό
ξαφνικός-ή-ό
οικολογικός-ή-ό
παγκόσμιος-α-ο
περιβαλλοντικός-ή-ό
σύγχρονος-η-ο
τοπικός-ή-ό
υβριδικός-ή-ό
υπεύθυνος-η-ο
υψηλός-ή-ό

Ρήματα

βελτιώνομαι
ειδοποιώ
εξαφανίζομαι
εξοικονομώ
ευθύνομαι
καταναλώνω
καταστρέφω
λιώνω
μετατρέπω
νυχτώνει
μισώ
ξαπλώνω
πνέει
προστατεύω
συνδέω
συνεχίζομαι
τρέμω
αντέχω
χιονίζει
ψιχαλίζει

Λίγα ακόμα ...

ειδικά
μείον

Αν είχαμε τώρα καλοκαιράκι
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Ανισοσύλλαβα Ουσιαστικά 
Αρσενικά σε «-ας -ης -τζης -ές -ούς»

ο μπαμπάς
τον μπαμπά
του μπαμπά

ο μανάβης
τον μανάβη
του μανάβη

ο ταξιτζής
τον ταξιτζή
του ταξιτζή

οι μπαμπάδες
τους μπαμπάδες
των μπαμπάδων

οι μανάβηδες
τους μανάβηδες
των μανάβηδων  

οι ταξιτζήδες
τους ταξιτζήδες
των ταξιτζήδων

      

ο καφές
τον καφέ
του καφέ

ο παππούς
τον παππού
του παππού

οι καφέδες
τους καφέδες
των καφέδων

οι παππούδες
τους παππούδες
των παππούδων

Κτητική Αντωνυμία «δικός-ή/ιά-ό μου…» 
Ενικός

Ονομαστική Αιτιατική Γενική

(ο) δικός μου/σου/του/…
(η) δική/δικιά μου/σου/του/…
(το) δικό μου/σου/του/…

(τον) δικό μου…
(τη) δική/δικιά μου…
(το) δικό μου…

(του) δικού μου…
(της) δικής/δικιάς μου… 
(του) δικού μου…

Πληθυντικός

Ονομαστική Αιτιατική Γενική

(οι) δικοί μου…	
(οι) δικές μου…	
(τα) δικά μου…

(τους) δικούς μου… 
(τις) δικές μου…
(τα) δικά μου…

(των) δικών μου… 
(των) δικών μου…
(των) δικών μου…

Β. Γραμματική 
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Επίθετα σε «-ης -α -ικο»
ο τεμπέλης
τον τεμπέλη
του τεμπέλη

οι τεμπέληδες
τους τεμπέληδες
των τεμπέληδων

η τεμπέλα
την τεμπέλα
της τεμπέλας

οι τεμπέλες
τις τεμπέλες
-

το τεμπέλικο
το τεμπέλικο
του τεμπέλικου

τα τεμπέλικα
τα τεμπέλικα
των τεμπέλικων

Παραθετικά Επιθέτων σε «-ης -α -ικο» 
Θετικός Συγκριτικός Σχετικός Υπερθετικός Απόλυτος Υπερθετικός

πεισματάρης πιο πεισματάρης ο πιο πεισματάρης (πάρα) πολύ πεισματάρης

κουτσομπόλα πιο κουτσομπόλα η πιο κουτσομπόλα (πάρα) πολύ κουτσομπόλα

γλυκούλικο πιο γλυκούλικο το πιο γλυκούλικο (πάρα) πολύ γλυκούλικο

Τα επίθετα σε «-ης -α -ικο» δεν φτιάχνουν παραθετικά  
με μία λέξη. Κάποια από αυτά έχουν και επιρρήματα.

Θετικός Συγκριτικός Απόλυτος Υπερθετικός

τεμπέλικα πιο τεμπέλικα (πάρα) πολύ τεμπέλικα

ναζιάρικα πιο ναζιάρικα (πάρα) πολύ ναζιάρικα

παραπονιάρικα πιο παραπονιάρικα (πάρα) πολύ παραπονιάρικα
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Εναντιωματικές Προτάσεις 
Ξεκινούν με Παράδειγμα

Αν και Αν και μου αρέσει να κάνω έρευνα αγοράς, πολλές φορές,  
όταν μου αρέσει κάτι, το αγοράζω αμέσως.

Παρόλο που Παρόλο που μου αρέσει να κάνω έρευνα αγοράς, πολλές φορές, 
όταν μου αρέσει κάτι, το αγοράζω αμέσως.

Παρά το 
γεγονός ότι

Παρά το γεγονός ότι μου αρέσει να κάνω έρευνα αγοράς, 
πολλές φορές, όταν μου αρέσει κάτι το αγοράζω αμέσως.

Παρά Παρά τις εκπτώσεις που ξεκίνησαν σήμερα, οι τιμές σε αυτό το 
κατάστημα είναι ακόμα υψηλές.

Παραθετικά Επιθέτων σε «-ύς -ιά -ύ» 
Θετικός Συγκριτικός Σχετικός Υπερθετικός Απόλυτος Υπερθετικός

βαθύς πιο βαθύς / βαθύτερος ο πιο βαθύς / ο βαθύτερος (πάρα) πολύ βαθύς 

πλατιά πιο πλατιά / πλατύτερη η πιο πλατιά / η πλατύτερη (πάρα) πολύ πλατιά        

ελαφρύ πιο ελαφρύ / 
ελαφρύτερο

το πιο ελαφρύ / το 
ελαφρύτερο

(πάρα) πολύ ελαφρύ    

Παραθετικά Επιρρημάτων σε «-ιά» 
Θετικός Συγκριτικός Απόλυτος Υπερθετικός

βαθιά πιο βαθιά / βαθύτερα (πάρα) πολύ βαθιά 

μακριά πιο μακριά / μακρύτερα (πάρα) πολύ μακριά 

ελαφριά πιο ελαφριά / ελαφρύτερα (πάρα) πολύ ελαφριά 

Οριστική Αντωνυμία «μόνος -η -ο»
  μόνος -η -ο 
  ή
  μόνος -η -ο + μου/σου/του/της/του
  μόνοι -ες -α 
  ή
  μόνοι -ες -α + μας/σας/τους/τους/τους

= χωρίς παρέα
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Ρήματα Γ1 και Γ2 - Ενεστώτας 
Ρήματα Γ1 Ρήματα Γ2 

σκέφτομαι φοβάμαι 
σκέφτεσαι φοβάσαι 
σκέφτεται φοβάται 
σκεφτόμαστε φοβόμαστε
σκεφτόσαστε/
σκέφτεστε 

φοβόσαστε/
φοβάστε 

σκέφτονται φοβούνται 

Ρήματα Γ3 - Ενεστώτας 
βαριέμαι
βαριέσαι
βαριέται
βαριόμαστε
βαριόσαστε/
βαριέστε 
βαριούνται

Ρήματα Γ4 - Ενεστώτας 
αρνούμαι 
αρνείσαι 
αρνείται 
αρνούμαστε 
αρνείστε 
αρνούνται 

Τα ρήματα Γ1, Γ3 και Γ4 συχνά έχουν και 
αντίστοιχο τύπο που τελειώνει σε -ω / -ώ. 

Γ1 -ομαι       Α -ω

Γ3 -ιέμαι      Β1 -άω/-ώ

Γ4 -ούμαι    Β2 -ώ

Τα πιο κάτω ρήματα και πολλά 
ακόμα που ανήκουν στους τύπους 
Γ1, Γ3 και Γ4 (-μαι) δεν έχουν 
αντίστοιχο τύπο που τελειώνει 
σε -ω. Το ίδιο συμβαίνει και με τα 
ρήματα Γ2 (θυμάμαι, κοιμάμαι, 
λυπάμαι, φοβάμαι).

βαριέμαι
συναντιέμαι
στενοχωριέμαι 
αναρωτιέμαι
τηλεφωνιέμαι
αγαπιέμαι
χασμουριέμαι
γεννιέμαι 

αρνούμαι
ασχολούμαι
συνεννοούμαι
ταλαιπωρούμαι
ασχολούμαι
παραιτούμαι 

αισθάνομαι Γ1 
εμπιστεύομαι Γ1
χρειάζομαι Γ1
αναρωτιέμαι Γ3
αρνούμαι Γ4
παραιτούμαι Γ4
συνεννοούμαι Γ4



11

Θηλυκά σε «-ος»
Ενικός                   Πληθυντικός

η οδός οι οδοί 

την οδό τις οδούς 

της οδού των οδών 

Ενικός                   Πληθυντικός

η περίοδος οι περίοδοι 

την περίοδο τις περιόδους 

της περιόδου των περιόδων 

Ρήματα Α

διαβάζω γράφω

διάβαζα
διάβαζες
διάβαζε
διαβάζαμε
διαβάζατε
διάβαζαν /
διαβάζανε

έγραφα
έγραφες
έγραφε
γράφαμε
γράφατε
έγραφαν /
γράφανε

Ρήματα Β1 Ρήματα Β2

ρωτάω μπορώ

ρωτούσα / ρώταγα
ρωτούσες / ρώταγες
ρωτούσε / ρώταγε
ρωτούσαμε / ρωτάγαμε
ρωτούσατε / ρωτάγατε
ρωτούσαν / ρώταγαν
ρωτούσανε / ρωτάγανε

μπορούσα
μπορούσες
μπορούσε
μπορούσαμε
μπορούσατε
μπορούσαν /
μπορούσανε

είμαι - ήμουν 
έχω - είχα
θέλω - ήθελα 
υπάρχω - υπήρχα 
μου αρέσει - μου άρεσε
περιμένω - περίμενα

λέω -  έλεγα 
τρώω - έτρωγα  
καίω - έκαιγα 
κλαίω - έκλαιγα 
φταίω - έφταιγα 
ακούω - άκουγα
πάω - πήγαινα

Ρήματα ΑΒ

Δεικτικές Αντωνυμίες  (1)
αυτός -ή -ό  για κάτι που είναι κοντά (σε τόπο και σε χρόνο)

εκείνος -η -ο  για κάτι που είναι μακριά (σε τόπο και σε χρόνο)
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Επίθετο «πολύς - πολλή - πολύ» 
 

πολύς πολλή πολύ 

πολύ πολλή πολύ 

πολύ πολλής πολύ

πολλοί πολλές πολλά

πολλούς πολλές πολλά

πολλών πολλών πολλών 

Ονομαστική

Αιτιατική

Γενική

Ονομαστική

Αιτιατική

Γενική

Β΄ Υποθετικός Λόγος 
Αν + παρατατικός …….., θα + παρατατικός 

Αν είχαμε τώρα καλοκαιράκι, 
θα πηγαίναμε στην παραλία, 
θα ξαπλώναμε στην καυτή άμμο…

Αν αγόραζα αυτοκίνητο, θα έπαιρνα ένα φιλικό 
προς το περιβάλλον.

αντίθετο με αυτό που συμβαίνει 
τώρα

πολύ λίγο πιθανό τώρα, σχεδόν 
απίθανο για τώρα/μετά 

Προτάσεις με «μήπως/μην»

Τα μήπως / μην συμπληρώνουν τα ρήματα και τις φράσεις: φοβάμαι, ανησυχώ, 
τρέμω, τρομάζω, έχω αγωνία, υπάρχει φόβος / κίνδυνος κ.ά.
και δηλώνουν φόβο ή ανησυχία μήπως γίνει κάτι κακό ή κάτι που δεν θέλω.

Φοβάμαι μήπως/μην έχουμε πολύ υψηλές θερμοκρασίες και φέτος το καλοκαίρι.
Ανησυχώ μήπως/μη βρέξει και δεν έχω ομπρέλα.
Υπάρχει κίνδυνος μήπως η φωτιά δεν σβήσει σήμερα.
Τρέμω μήπως/μη μείνω χωρίς δουλειά. 
Φοβάμαι μήπως δεν μπορέσω να βρω σπίτι να νοικιάσω.
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Το ρήμα «φοβάμαι»

φοβάμαι + ότι/πως 
φόβος αρκετά / 
μάλλον σίγουρος  
για κάτι 

Φοβάμαι ότι/πως έχασα τα κλειδιά 
του αυτοκινήτου. Τα ψάχνω εδώ και 
μία ώρα και δεν είναι πουθενά.  

φοβάμαι + μήπως, μην 
φόβος πιθανός αλλά 
όχι σίγουρος για κάτι  

Φοβάμαι μήπως/μην χάσω  
τη δουλειά μου. 

φοβάμαι + να φόβος να κάνω κάτι
Φοβάμαι να ταξιδέψω με το 
αεροπλάνο. Ταξιδεύω πάντα με 
αυτοκίνητο ή με τρένο.

φοβάμαι + ουσιαστικό 
Φοβάμαι τα αεροπλάνα και για αυτό 
ταξιδεύω πάντα με το αυτοκίνητο  
ή το τρένο. 
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Τι ξέρω μέχρι τώρα  
Μαθήματα 7-11
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Α. Λεξιλόγιο

Ουσιαστικά

άθλημα, το  
αθλητής, ο  
αθλήτρια, η
αθλητισμός, ο  
άμυνα, η  
αντίπαλος, ο/η
αντοχή, η  
αποτέλεσμα, το  
βελτίωση, η  
δημιουργία, η  
διάρκεια, η  
διοργάνωση, η  
εγγραφή, η  
εκπαίδευση, η  
εμπειρία, η  
επίθεση, η  
εχθρός, ο  
ημιτελικά, τα  
ήττα, η  
ισοπαλία, η  
κατάσταση, η  
κίνητρο, το  

κύπελλο, το  
λόγος, ο  
αγώνας, ο  
μοτίβο, το  
ομάδα, η  
παγίδα, η  
παίκτης, ο  
παίκτρια, η
πιόνι, το  
προπονητής, ο
προπονήτρια, η
πρόταση, η  
πρωτάθλημα, το  
πρωταθλητής, ο  
πρωταθλήτρια, η
σκάκι, το  
στιγμιότυπο, το  
συνδρομή, η  
συνδυασμός, ο  
ταχύτητα, η  
φάση, η  
φύλο, το

Επίθετα

ατομικός-ή-ό
αθλητικός-ή-ό
αποκλειστικός-ή-ό
βαρετός-ή-ό
εναλλακτικός-ή-ό
εξωτερικός-ή-ό
ετήσιος-α-ο
θετικός-ή-ό
μοναδικός-ή-ό
ομαδικός-ή-ό
παγκόσμιος-α-ο
πνευματικός-ή-ό
πρόσφατος-ή-ό
σκληρός-ή-ό
συγκεκριμένος-ή-ό
συστηματικός-ή-ό
σωματικός-ή-ό
τακτικός-ή-ό
χρυσός-ή-ό

Ρήματα

αθλούμαι
αντιμετωπίζω
γυμνάζομαι
δηλώνω
εξακολουθώ
επηρεάζω
ισχύει
κερδίζω
λιώνω
μπερδεύομαι
νευριάζω
ξεχωρίζω
παρακολουθώ
παύω
πολεμώ
συμμετέχω
σφυρίζω
τρελαίνομαι

Λίγα ακόμα ...

“ψήνεσαι;”
δωρεάν
έχω στη διάθεσή 
μου
να σου πω
παίρνω μέρος
σε σύγκριση

Η γυμναστική στη ζωή μας
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Ουσιαστικά

άγχος, το  
ασβέστιο, το  
βάρος, το  
βιασύνη, η  
γαλακτοκομικά, τα  
γεύμα, το  
γονίδιο, το  
δεκαετία, η  
δίαιτα, η  
διαιτολόγος, ο/η
διατροφή, η  
διατροφολόγος, ο/η  
έλλειψη, η  
ζυμαρικά, τα  
θερμίδα, η  
λίπος, το  
λόγια, τα  
μακροζωία, η  
μέγεθος, το  
μέλος, το  
μεταβολισμός, ο  
ντόπια, η
ντόπιος, ο 

 

όσπρια, τα  
όφελος, το  
παγίδα, η  
παράγοντας, ο  
παχυσαρκία, η  
περίπτωση, η  
ποσότητα, η  
πρόοδος, η  
προσδόκιμο, το  
στόχος, ο  
συγγενής, ο/η  
συγγραφέας, ο/η  
συμπλήρωμα, το  
τροφή, η  
τρόφιμα, τα  
υδατάνθρακες, οι  
φύλλο, το  
χοληστερίνη, η  
χορτοφάγος, ο/η

Επίθετα

αιωνόβιος-α-ο
αρνητικός-ή-ό
άγριος-α-ο
αυστηρός-ή-ό
ισορροπημένος-η-ο
κατάλληλος-η-ο
μεσογειακός-ή-ό
παγκόσμιος-α-ο
υγιεινός-ή-ό
υπέρβαρος-η-ο
χαρακτηριστικός-ή-ό
χορτοφαγικός-ή-ό

Ρήματα

αυξάνω
βελτιώνω
βλάπτω
βιάζομαι
καλλιεργώ
κυνηγώ
μετράω
νηστεύω
ξεπερνάω
παρατηρώ
περιέχω
περιορίζω
πλησιάζω
προβλέπω
πρόκειται
προσθέτω
φιλοξενώ
φταίω
ψαρεύω

Λίγα ακόμα ...

αλλιώς

Βελτιώνω τη διατροφή μου
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Ουσιαστικά

άθληση, η  
άκρη, η  
ανακύκλωση, η  
βήμα, το  
δραστηριότητα, η  
εκδήλωση, η  
εκδρομή, η  
ενέργεια, η  
επιχείρηση, η  
ζωγραφική, η  
θάρρος, το  
βήμα, το  
θέμα, το  
καταφύγιο, το  
κολύμπι, το  
κόπος, ο  
κορυφή, η  
κυνήγι, το  
λογοτεχνία, η  
μαγειρική, η  
νόημα, το  
ντόπιος, ο  
ορειβασία, η  

παγίδα, η  
παράσταση, η  
πεζοπορία, η  
πλάσμα, το  
ποίηση, η  
προβολή, η  
προστασία, η  
προσωπικότητα, η  
πυρκαγιά, η  
ράψιμο, το  
ρουτίνα, η  
στέλεχος, το  
συμμετοχή, η  
συμπεριφορά, η  
συνέχεια, η  
σχεδιαστής, ο  
σχεδιάστρια, η
ταλαιπωρία, η  
υποχρέωση, η  
φύση, η  
χαρακτήρας, ο  
ψάρεμα, το

Επίθετα

αδιάφορος-η-ο
απεριόριστος-η-ο
βολικός-ή-ο
δημιουργικός-ή-ο
δυστυχισμένος-η-ο
εντυπωσιακός-ή-ο
επαγγελματικός-ή-ο
επιθετικός-ή-ο
λογικός-ή-ο
οικολογικός-ή-ο
πανέμορφος-η-ο
περιορισμένος-η-ο
πολύτιμος-η-ο
σκληρός-ή-ο

Ρήματα

αποκαλύπτω
αφιερώνω
δημιουργώ
διασκεδάζω
διαφωνώ
εκτιμώ
εξαρτάται
ζηλεύω
κολλάω
μετανιώνω
ταιριάζω
φαίνομαι

Λίγα ακόμα ...

από τότε που
απόλυτα
ήδη
κιόλας
μακάρι
νυν
πράγματι
πρώην

Δεν έχουμε απεριόριστο ελεύθερο χρόνο
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Ουσιαστικά

αγροτουρισμός, ο  
ανάπτυξη, η  
αναχώρηση, η  
αντοχή, η  
αξιοθέατα, τα  
ασθενής, ο/η
δεκάδες, οι  
διαμονή, η  
διαφημιστικό, το  
εκμάθηση, η  
ενδιαφέρον, το  
εξεταστική, η  
επισκέπτης, ο  
επισκέπτρια, η
επίσκεψη, η  
επιστήμη, η  
έρημος, η  
ήπειρος, η  
κοινωνία, η  
κουβέντα, η  
μετάβαση, η  
μνημείο, το  
μοναστήρι, το  

μοναχός, ο  
μοναχή, η
μονή, η  
μορφή, η  
ξενάγηση, η  
ξεναγός, ο/η  
οικοτουρισμός, ο  
οινοτουρισμός, ο  
όρος, ο  
παραγωγός, ο/η 
πατρίδα, η  
πλάνο, το  
προορισμός, ο  
σακούλα, η  
σιδηρόδρομος, ο  
σκηνοθέτης, ο  
σκοπός, ο  
σπουδές, οι  
τροχόσπιτο, το  
υπνόσακος, ο  
φαράγγι, το  
χερσόνησος, η

Επίθετα

αρχάριος-α-ο
αυτόνομος-η-ο
βιολογικός-ή-ο
γαστρονομικός-ή-ο
δημόσιος-α-ο
διαφημιστικός-ή-ο
εκπαιδευτικός-ή-ο
εκπληκτικός-ή-ο
επικίνδυνος-η-ο
ερημικός-ή-ο
θαυμάσιος-α-ο
θαυμαστός-η-ο
θεραπευτικός-ή-ο
θρησκευτικός-ή-ο
ιαματικός-ή-ο
ιατρικός-ή-ο
ιδιωτικός-ή-ο
μαζικός-ή-ο
νυχτερινός-ή-ο
ξεκούραστος-η-ο
οργανωμένος-η-ο
πολιτισμικός-ή-ο
προχωρημένος-η-ο
συνεδριακός-ή-ο
φυσιολατρικός-ή-ο

Ρήματα

αποφεύγω
αφορά
βολεύει
επιβιβάζομαι
επιτρέπεται
θυμίζω
μεταφέρω
μετράω
ντρέπομαι
ξεχνιέμαι
περιλαμβάνω
πλησιάζω
προστατεύω
στηρίζω
συνοδεύω
τραβάω
φιλοξενώ

Λίγα ακόμα ...

αεροπορικώς
ακτοπλοϊκώς
αμέσως
απευθείας
ας πούμε
ασφαλώς
βγαίνω από τα 
ρούχα μου

δεν θέλω τέτοια
διαρκώς
είναι δυνατόν
εντελώς
έρχεται στο μυαλό 
μου
ευχαρίστως
λόγω
μακάρι να
με ψήνει

μέχρι
μια ζωή
μικρού μήκους
μου ήρθε 
ξεκούραστα
οδικώς
οικονομικά
παίρνω μέρος
παράλληλα
πλήρως

προφανώς
σιγά ρε παιδιά
σιδηροδρομκώς
συγχρόνως
συνεχώς
τελείως
ώσπου

Θα ταξιδέψω αεροπορικώς
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Ουσιαστικά

αδιέξοδο, το  
αλκοόλ, το  
αναβολικά, τα  
ανάμνηση, η  
άνεση, η  
ανταπόκριση, η  
αποσκευές, οι  
απόχρωση, η  
ατύχημα, το  
βεβαιότητα, η  
βενζίνη, η  
δήμος, ο  
διάβαση, η  
διέλευση, η  
δίπλωμα, το  
έγγραφο, το  
εκνευρισμός, ο  
έκπληξη, η  
έλεγχος, ο  
ελευθερία, η  
ηλιοβασίλεμα, το  
θαυμαστής, ο  
θεραπεία, η  
καθυστέρηση, η  
καλωσόρισμα, το  
καμπίνα, η  
καράβι, το  
καριέρα, η  
καρκίνος, ο  
κατάστρωμα, το  
κατοικίδιο, το  

καύσιμα, τα  
κράνος, το  
κυκλοφορία, η  
κύμα, το  
μέσο, το  
μετακίνηση, η  
μεταφορά, η  
μονόδρομος, ο  
νικητής, ο  
οδήγηση, η  
όριο, το  
όχημα, το  
παραβίαση, η  
παρουσίαση, η  
παροχές, οι  
πατίνι, το  
πεζός, ο  
πετρέλαιο, το  
ποδηλασία, η  
ποδηλάτης, ο  
ποιότητα, η  
προετοιμασία, η  
ρεύμα, το  
σηματοδότης, ο  
στάθμευση, η  
συγκοινωνία, η  
συζήτηση, η  
συρμός, ο  
ταχύτητα, η  
τέλος κυκλοφορίας, το  
φανάρι, το  
χαλάρωση, η

Επίθετα

αγχωμένος-η-ο
ακτοπλοϊκός-η-ο
ανανεωμένος-η-ο
γοητευτικός-ή-ο
διπλάσιος-α-ο
ενδιάμεσος-η-ο
επιτραπέζιος-α-ο
ερασιτεχνικός-ή-ο
ετήσιος-α-ο
ευχάριστος-η-ο
κενός-ή-ο
ξεκούραστος-η-ο
υποχρεωτικός-ή-ο

Ρήματα

απαγορεύεται
αποκοιμιέμαι
δημιουργώ
εμποδίζω
ενημερώνω
ευγνωμονώ
ηρεμώ
μετακινούμαι
προλαβαίνω
χαζεύω
χαλαρώνω
χρεώνομαι
ψηφίζω

Λίγα ακόμα ...

αμάν
άσε που
επιπλέον
επιτέλους
καθόλου
κανένας
κάποιος
κάποτε
κάπως
κατευθείαν
να σου πω 
νωρίτερα
όποιος-α-ο
όποτε
όπως
ποιος-α-ο
πού τέτοια τύχη
πουθενά
σε αντίθεση
τρομερά
ώρα αιχμής, η

Προτιμάει να παίρνει το μετρό
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Δεικτικές Αντωνυμίες  (2)
 τόσος -η -ο  για την ποσότητα κάποιου πράγματος, κάποιας κατάστασης κτλ.

 τέτοιος -α -ο  για κάτι περίπου το ίδιο με αυτό που δείχνω

 τόσος -η -ο  για την ποσότητα κάποιου πράγματος, κάποιας κατάστασης κτλ.

 τέτοιος -α -ο  για κάτι περίπου το ίδιο με αυτό που δείχνω

Ρήματα Α (-ω) θα τρέχω
θα τρέχεις…

Ρήματα Β1 (-άω/-ώ) θα γελάω
θα γελάς…

Ρήματα Β2 (-ώ) θα οδηγώ
θα οδηγείς…

Ρήματα Γ1 (-ομαι) θα γυμνάζομαι
θα γυμνάζεσαι…

Ρήματα Γ2 (-άμαι) θα κοιμάμαι
θα κοιμάσαι…

Ρήματα Γ3 (-ιέμαι) θα βαριέμαι
θα βαριέσαι…

Ρήματα Γ4 (-ούμαι) θα αθλούμαι
θα αθλείσαι…

Λέξεις/Φράσεις που χρησιμοποιώ με τον Συνεχή Μέλλοντα
Από σήμερα/αύριο κτλ., από την επόμενη εβδομάδα, από τον επόμενο μήνα, 

από του χρόνου, από εδώ και πέρα, από εδώ και στο εξής,
όλη τη μέρα, όλο τον χρόνο, 

όση ώρα, όσο καιρό

Συνεχής Μέλλοντας 

Β. Γραμματική 
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Ρήματα που συχνά παίρνουν μετά Συνεχή Υποτακτική
•	 αρχίζω, ξεκινάω, συνεχίζω, εξακολουθώ, σταματάω, παύω, τελειώνω
•	 μου αρέσει, συνηθίζω, τρελαίνομαι 
•	 μαθαίνω, ξέρω, γνωρίζω
•	 βλέπω, ακούω, νιώθω, αισθάνομαι, φαίνομαι, κουράζομαι

Συνεχής Υποτακτική 

Ρήματα Α (-ω) να τρέχω
να τρέχεις…

Ρήματα Β1 (-άω/-ώ) να γελάω
να γελάς…

Ρήματα Β2 (-ώ) να οδηγώ
να οδηγείς…

Ρήματα Γ1 (-ομαι) να γυμνάζομαι
να γυμνάζεσαι…

Ρήματα Γ2 (-άμαι) να κοιμάμαι
να κοιμάσαι…

Ρήματα Γ3 (-ιέμαι) να βαριέμαι
να βαριέσαι…

Ρήματα Γ4 (-ούμαι) να αθλούμαι
να αθλείσαι…

Ουδέτερα σε «-ος»
το λάθος το μέγεθος

το λάθος το μέγεθος

του λάθους του μεγέθους  

τα λάθη τα μεγέθη 

τα λάθη τα μεγέθη 

των λαθών των μεγεθών

Όλα τα Ουδέτερα σε -ος στη Γενική πληθυντικού 
έχουν τόνο πάνω στην κατάληξη -ών.
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Ερωτηματική Αντωνυμία «πόσος -η -ο»   
Αρσενικό Θηλυκό Ουδέτερο

πόσος πόση πόσο

πόσο(ν) πόση πόσο

πόσου πόσης πόσου

πόσοι πόσες πόσα

πόσους πόσες πόσα

πόσων πόσων πόσων

Αόριστη Αντωνυμία «μερικοί -ές -ά» 
Αρσενικό Θηλυκό Ουδέτερο

μερικοί μερικές μερικά

μερικούς μερικές μερικά

μερικών μερικών μερικών

Αόριστη Αντωνυμία «άλλος -η -ο»
Αρσενικό Θηλυκό Ουδέτερο

άλλος άλλη άλλο

άλλο(ν) άλλη άλλο

άλλου άλλης άλλου

άλλοι άλλες άλλα

άλλους άλλες άλλα

άλλων άλλων άλλων

Ενικός

Ενικός

Πληθυντικός

Πληθυντικός

Πληθυντικός
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Επίθετο «λίγος -η -ο»
Αρσενικό Θηλυκό Ουδέτερο

λίγος λίγη λίγο

λίγο λίγη λίγο

λίγου λίγης λίγου

λίγοι λίγες λίγα

λίγους λίγες λίγα

λίγων λίγων λίγων

Ενικός

Πληθυντικός
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Ρήματα ΑΒ λέω λέγε
λέγετε

(να) μην λες
(να) μην λέτε

πάω πήγαινε
πηγαίνετε

(να) μην πηγαίνεις
(να) μην πηγαίνετε

τρώω τρώγε
τρώτε

(να) μην τρως
(να) μην τρώτε

ακούω άκουγε/άκου
ακούτε

(να) μην ακούς
(να) μην ακούτε

       

Συνεχής Προστακτική 
Χρησιμοποιώ Συνεχή Προστακτική  

για να πω σε κάποιον να κάνει ή να μην κάνει κάτι (α) συνέχεια, β) σε επανάληψη, (γ) αμέσως τώρα

Τρώτε λίγους ξηρούς καρπούς καθημερινά.
Να γυμνάζεστε τρεις φορές την εβδομάδα.
Μην οδηγείς αν είσαι κουρασμένος.

Κλείσε την τηλεόραση και διάβαζε.
Μίλα λίγο πιο δυνατά.

Ρήματα Α (-ω) διαβάζω διάβαζε
διαβάζετε

(να) μην διαβάζεις
(να) μην διαβάζετε

Ρήματα Β1 (-άω/-ώ) μιλάω μίλα
μιλάτε

(να) μην μιλάς
(να) μην μιλάτε

Ρήματα Β2 (-ώ) οδηγώ να οδηγείς
(να) οδηγείτε

(να) μην οδηγείς
(να) μην οδηγείτε

Ρήματα Γ1 (-ομαι) σκέφτομαι να σκέφτεσαι
να σκέφτεστε

(να) μην σκέφτεσαι 
(να) μην σκέφτεστε

Ρήματα Γ2 (-άμαι) κοιμάμαι να κοιμάσαι
να κοιμάστε

(να) μην κοιμάσαι
(να) μην κοιμάστε

Ρήματα Γ3 (-ιέμαι) ευχαριστιέμαι να ευχαριστιέσαι
να ευχαριστιέστε

(να) μην ευχαριστιέσαι
(να) μην ευχαριστιέστε

Ρήματα Γ4 (-ούμαι) ασχολούμαι να ασχολείσαι
να ασχολείστε

(να) μην ασχολείσαι
(να) μην ασχολείστε
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Χρησιμοποιώ Παρακείμενο  

(α) για μια πράξη που ξεκίνησε στο παρελθόν και συνεχίζεται στο παρόν. 
(β) για μια πράξη που ξεκίνησε στο παρελθόν και το αποτέλεσμά της φαίνεται στο παρόν.

Για να σχηματίσω τον Παρακείμενο 
1. παίρνω το γ΄ ενικό του Απλού Μέλλοντα χωρίς το «θα»

                                             2. βάζω μπροστά το ρήμα «έχω» στον Ενεστώτα     
Το πρόσωπο (εγώ, εσύ κτλ.) φαίνεται στο ρήμα «έχω»:  έχω/έχεις/έχει… θα ταξιδέψει

Έχω ήδη ξεκινήσει το διάβασμα για τις εξετάσεις από την προηγούμενη εβδομάδα.
Μη μαγειρέψεις. Έχω φάει.

Λέξεις/Φράσεις που χρησιμοποιώ με τον Παρακείμενο
ήδη, κιόλας, ακόμα δεν... ακόμα, ποτέ, έως / ώς / μέχρι τώρα, 

εδώ και μια εβδομάδα, εδώ κι έναν μήνα, εδώ κι έναν χρόνο …,
από χθες, από πέρ(υ)σι, από τότε που…, από την προηγούμενη εβδομάδα, 

από τον προηγούμενο μήνα, από το προηγούμενο πρωί/μεσημέρι/απόγευμα/βράδυ

Παρακείμενος Ενεργητικής Φωνής

Ρήματα Α (-ω) έχω
έχεις
έχει           
έχουμε    

ταξιδέψει

έχετε
έχουν(ε)

Ρήματα Β1 (-άω/-ώ)
έχω μιλήσει…

Ρήματα Β2 (-ώ)
έχω χρησιμοποιήσει…

Ρήματα ΑΒ έχω πει/φάει/πάει/ακούσει/ 
κάψει/κλάψει/παίξει

Χρησιμοποιώ Αόριστο και όχι 
Παρακείμενο, όταν η πράξη έγινε  
σε συγκεκριμένη μέρα, ώρα κτλ. 
Χθες δεν πήγα στη δουλειά. 
Χθες δεν έχω πάει στη δουλειά.  
(λάθος)

 Χρησιμοποιώ Παρακείμενο 
και όχι Αόριστο, όταν μιλάω για 
εμπειρίες  

που έχω ή δεν έχω στη ζωή μου. 
Έχω ταξιδέψει πολλές φορές 
στο Παρίσι. 
Δεν έχω φάει ποτέ 
ταϊλανδέζικο φαγητό.

     Το κύριο ρήμα έχει πάντα κατάληξη -ει.
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Χρησιμοποιώ Υπερσυντέλικο  

(α) για μια πράξη που έγινε πριν από μια άλλη στο παρελθόν. 
                                         (β) για μια πράξη που έγινε στο παρελθόν πολύ παλιά.

Για να σχηματίσω τον Υπερσυντέλικο 
1. παίρνω το γ΄ ενικό του Απλού Μέλλοντα χωρίς το «θα»

                                             2. βάζω μπροστά το ρήμα «έχω» στον Αόριστο/Παρατατικό (είχα)
     Το πρόσωπο (εγώ, εσύ κτλ.) φαίνεται στο ρήμα «είχα»: είχα/είχες/είχε…  θα ταξιδέψει

Ο ληστής είχε ήδη φύγει, όταν έφτασε η αστυνομία.
Όταν ήμουν 5 χρονών, είχα χτυπήσει πολύ στο κεφάλι μου. Ακόμα φαίνεται το σημάδι.

Λέξεις/Φράσεις που χρησιμοποιώ με τον Υπερσυντέλικο
ήδη, κιόλας, δεν... ακόμα, ως τότε, μέχρι εκείνη τη στιγμή, πριν από εκείνη τη στιγμή, 

πριν πολλά χρόνια, πριν πολύ καιρό

Ρήματα Α (-ω) είχα
είχες
είχε
είχαμε    

ταξιδέψει

είχατε
είχαν(ε)

Ρήματα Β1 (-άω/-ώ)
είχα μιλήσει…

Ρήματα Β2 (-ώ)
είχα χρησιμοποιήσει…

Ρήματα ΑΒ είχα πει/φάει/πάει/ακούσει/
κάψει/κλάψει/παίξει

Υπερσυντέλικος Ενεργητικής Φωνής

Το κύριο ρήμα έχει 
πάντα κατάληξη -ει.
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Συντελεσμένος Μέλλοντας
Ενεργητικής Φωνής

Χρησιμοποιώ Συντελεσμένο Μέλλοντα 

για μια πράξη που θα γίνει στο μέλλον
πριν από μια άλλη πράξη ή πριν από μια συγκεκριμένη στιγμή.

Για να σχηματίσω τον Συντελεσμένο Μέλλοντα 
1. παίρνω τους τύπους του Παρακειμένου
2. βάζω μπροστά το «θα»

Μέχρι να ετοιμάσω το πρωινό, η Νίκη θα έχει κάνει το μπάνιο της.
Σε 3 ώρες θα έχουμε φτάσει στην Πάτρα.

Λέξεις/Φράσεις που χρησιμοποιώ με τον Συντελεσμένο Μέλλοντα
μέχρι/έως/ως αύριο, μέχρι/ως τη Δευτέρα… , ώσπου να, …πριν

Ρήματα Α (-ω) θα έχω
θα έχεις
θα έχει
θα έχουμε    

ταξιδέψει

θα έχετε
θα έχουν

Ρήματα Β1 (-άω/-ώ)
θα έχω μιλήσει…

Ρήματα Β2 (-ώ)
θα έχω χρησιμοποιήσει…

Ρήματα ΑΒ θα έχω πει/φάει/πάει/ακούσει/
κάψει/κλάψει/παίξει

Το κύριο ρήμα 
έχει πάντα 

κατάληξη -ει.
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Επιρρήματα σε «-ως»
ακριβώς, ασφαλώς, ευτυχώς, δυστυχώς, ακτοπλοϊκώς, σιδηροδρομικώς, 

οδικώς, αεροπορικώς, συγχρόνως, απλώς, ευχαρίστως, συνεχώς, διαρκώς,  
πλήρως, αμέσως, τελείως/εντελώς, απολύτως

Η Ενεργητική Μετοχή φτιάχνεται από ρήματα και τις πιο πολλές φορές δείχνει χρόνο ή 
τρόπο.
Μερικές φορές, όμως, δείχνει αιτία και υπόθεση. 
Η Ενεργητική Μετοχή έχει μόνο τους τύπους με κατάληξη -οντας και -ώντας.

Ενεργητική Μετοχή σε «-οντας/-ώντας»

Χρόνος Μπαίνοντας στο σπίτι άκουσα να 
χτυπάει το σταθερό τηλέφωνο.

Όταν έμπαινα στο σπίτι, άκουσα να 
χτυπάει το σταθερό τηλέφωνο.

Τρόπος Πηγαίνοντας σε διάφορα 
σουπερμάρκετ βρίσκει πολλές 
ευκαιρίες.

Με το να πηγαίνει σε διάφορα 
σουπερμάρκετ βρίσκει πολλές 
ευκαιρίες .

Αιτία Τρέχοντας 20 λεπτά κάθε πρωί 
αισθάνομαι καλύτερα.

Επειδή τρέχω 20 λεπτά κάθε πρωί 
αισθάνομαι καλύτερα.

Υπόθεση Τρώγοντας λιγότερα γλυκά 
σίγουρα θα χάσεις κιλά.

Αν τρως λιγότερα γλυκά, σίγουρα θα 
χάσεις κιλά.

Για να σχηματίσω την Ενεργητική Μετοχή
Ξεκινάω από τη ρίζα του Ενεστώτα.

Ρήματα Α ρίζα Ενεστώτα + -οντας     -   το «-οντας» δεν έχει τόνο και γράφεται με «ο»
ταξιδεύ-ω + οντας    ταξιδεύοντας

Ρήματα Β1 / Β2 ρίζα Ενεστώτα + -ώντας   -   το «-ώντας» έχει τόνο και γράφεται με «ω»

αγαπ-άω + ώντας    αγαπώντας
τηλεφων- ώ + ώντας    τηλεφωνώντας

Ρήματα ΑΒ ρίζα Ενεστώτα + γ + -οντας - το «-οντας» δεν έχει τόνο και γράφεται με «ο»

λέ-ω + γ +οντας    λέγοντας 
ακούω    ακούγοντας, τρώω    τρώγοντας, κλαίω    κλαίγοντας, 
καίω    καίγοντας    αλλά     πάω    πηγαίνοντας

Η  Ενεργητική Μετοχή  
του ρήματος «είμαι» είναι όντας.   

Όντας κουρασμένη δεν πήγα 
στο σινεμά με τις φίλες μου.

Ο αρνητικός τύπος σχηματίζεται με το μη(ν).

Μην έχοντας όλα τα απαραίτητα ρούχα για το 
σκι έμεινα στον ξενώνα για καφέ.	
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Οι καταλήξεις 
είναι ίδιες με 
τον Αόριστο 
Ενεργητικής 

Φωνής.

Οι καταλήξεις 
είναι ίδιες με τον 
Ενεστώτα των 
ρημάτων Β2. 

θα χαρώ 
θα χαρείς
θα χαρεί
θα χαρούμε
θα χαρείτε
θα χαρούν

αισθάνθηκα
αισθάνθηκες
αισθάνθηκε
αισθανθήκαμε
αισθανθήκατε
αισθάνθηκαν

τώρα χτες αύριο 

(εγώ) προπονήθηκα	 (εγώ) προπονούμαι	 (εγώ) θα προπονηθώ
(εγώ) ασχολήθηκα	 (εγώ) ασχολούμαι	 (εγώ) θα ασχοληθώ
(εγώ) ταλαιπωρήθηκα	 (εγώ) ταλαιπωρούμαι	 (εγώ) θα ταλαιπωρηθώ 
            
(εγώ) χάρηκα	 (εγώ) χαίρομαι	 (εγώ) θα χαρώ
(εγώ) θυμήθηκα	 (εγώ) θυμάμαι	 (εγώ) θα θυμηθώ
(εγώ) συναντήθηκα	 (εγώ) συναντιέμαι	 (εγώ) θα συναντηθώ  

(εγώ) σηκώθηκα	 (εγώ) σηκώνομαι	 (εγώ) θα σηκωθώ
(εγώ) ονειρεύτηκα	 (εγώ) ονειρεύομαι	 (εγώ) θα ονειρευτώ
(εγώ) αναρωτήθηκα	 (εγώ) αναρωτιέμαι	 (εγώ) θα αναρωτηθώ  
 
(εγώ) βαρέθηκα	 (εγώ) βαριέμαι	 (εγώ) θα βαρεθώ
(εγώ) ξεχάστηκα	 (εγώ) ξεχνιέμαι	 (εγώ) θα ξεχαστώ
(εγώ) ντράπηκα	 (εγώ) ντρέπομαι	 (εγώ) θα ντραπώ                      

Αόριστος Απλός Μέλλοντας
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Αντωνυμίες - επιρρήματα 
ποιος… κάποιος… όποιος… κανένας

Α Β

ποιος - ποια - ποιο κάποιος - κάποια - κάποιο

τι κάτι

πού κάπου

πώς κάπως

πότε κάποτε

πόσος - πόση - πόσο -

Χρησιμοποιώ τις παραπάνω λέξεις, όταν 
θέλω να κάνω μια ερώτηση.

Χρησιμοποιώ τις παραπάνω λέξεις, όταν δεν θέλω ή 
δεν μπορώ να μιλήσω συγκεκριμένα.

Ποιος είναι αυτός;

Πώς αισθάνεσαι σήμερα;

Κάποιος μου έκλεψε το πορτοφόλι. 

Έφαγα κάτι χτες και με πείραξε στο στομάχι.

Γ Δ

όποιος - όποια - όποιο κανένας/κανείς - καμία - κανένα

ό,τι τίποτα

όπου πουθενά

όπως -

όποτε ποτέ

όσος - όση - όσο καθόλου

Χρησιμοποιώ τις παραπάνω λέξεις, όταν 
αφήνω ανοιχτό ποιος θα κάνει κάτι ή πού/
πότε/πώς θα κάνουμε κάτι κτλ..

Χρησιμοποιώ τις παραπάνω λέξεις, όταν θέλω 
να κάνω μια ερώτηση ή όταν θέλω να εκφράσω 
μηδενική ποσότητα. 

Πάμε όπου θες. Δεν με πειράζει. 

Φάε όσο φαγητό θέλεις.

Είναι κανείς εδώ; 

Έχεις πάει ποτέ στο Παρίσι;

Δεν κοιμήθηκα καθόλου το βράδυ.

κανείς/κανένας, κανέναν, κανενός

κανείς - καμία - κανένα, τίποτα, πουθενά
Πολλές φορές μπορώ να χρησιμοποιήσω τα κάποιος -α -ο, κάτι, κάπου στη θέση τους.
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Β΄ Υποθετικός Λόγος 
Αν + παρατατικός …….., θα + παρατατικός 

Αν είχαμε τώρα καλοκαιράκι, 
θα πηγαίναμε στην παραλία, 
θα ξαπλώναμε στην καυτή άμμο…

Αν αγόραζα αυτοκίνητο, θα έπαιρνα ένα φιλικό 
προς το περιβάλλον.

αντίθετο με αυτό που συμβαίνει 
τώρα

πολύ λίγο πιθανό τώρα, σχεδόν 
απίθανο για τώρα/μετά 

Εδώ ο Παρατατικός δεν έχει τη σημασία του χρόνου αλλά της μικρής πιθανότητας.

Γ΄ Υποθετικός Λόγος 
Χρησιμοποιούμε τον Γ΄ Υποθετικό λόγο, όταν μιλάμε για κάτι που είναι απίθανο να συμβεί πια, 
καθώς κάτι διαφορετικό έγινε (ή δεν έγινε) στο παρελθόν.

 αν + Υπερσυντέλικος 
              ή 
 αν + Παρατατικός

θα + Υπερσυντέλικος
            ή 
θα + Παρατατικός

Αν η Βάλια είχε μείνει / έμενε
στη δουλειά της στην τράπεζα, 

δεν θα είχε ξεκινήσει / θα ξεκινούσε
κάτι δημιουργικό. 

αν  =  εάν  =  άμα  =  στην περίπτωση που

(α)

Αν    (θα) φύγεις    το πρωί,    θα φτάσεις     νωρίς το απόγευμα.

Αν     δεν φύγεις    το πρωί,    θα φτάσεις     αργά το βράδυ.

              Μέλλοντας                     Μέλλοντας

(β)

      Αν    (θα) τελειώσεις   νωρίς,    έλα    στο σπίτι για φαγητό.

      Αν     δεν τελειώσεις νωρίς,      φάε   κάτι στο γραφείο.

                    Μέλλοντας               Προστακτική

Α΄ Υποθετικός Λόγος 




